

Danmarks Fjerkræavlerforening for Raceavl
Hovedbestyrelsesmøde nr. 114.
HB møde den 22. november 2024 kl. 1500
Vissenbjerg Storkro ved Odense

Deltagere:

PH, Patricia Haynes, **IT**, Ib Thomsen,
LMH, Lars Moos Hansen, **WL**, Willy Littau,
JL, Johnny Larsen, **PJ**, Patrick Jensen
JA Jørgen Abrahamsen, **SL** Svend Erik Kjær Laursen,
MK Mads Kynde Jensen og **TJ** Teddy Jacobsen
Patricia Haynes deltog på teams i pkt. 1 – 5 (dog ikke hele pkt. 5).
Afbud: Lars Moos Hansen

Referat

Dagsorden:

Pkt.1. Siden sidst ved formanden

Vi har modtaget en høring fra Fødevarestyrelsen om vaccination mod Newcastle Disease. Fødevarestyrelsen ønsker at ændre tidsintervallerne for revaccination, så de er i overensstemmelse med de enkelte vacciners anbefalinger for revaccination. Det har vi ikke indvendinger imod. Vores forhold som hobbyavlere og udstillere er navnlig beskrevet i bekendtgørelsens bilag 4, og vi anbefaler, at der ikke ændres på bilag 4. Bekendtgørelsen og bilag kan findes på vores hjemmeside, eller på Fødevarestyrelsens hjemmeside.

Pkt. 2. Aktuelt fra klubber og specialklubber

Der bliver aktuelt holdt en lang række udstillinger landet over. Det er meget positivt, at der er så fin aktivitet i de enkelte klubber. En del udstillinger holdes som fællesudstillinger mellem flere klubber og også sammen med raceduer, så er der pænt mange dyr på udstillingerne. Der er dog desværre også udstilling, der bliver aflyst på grund af for få tilmeldte dyr.

Det blev oplyst, at det opleves, at indlæg til bladet under klubber og specialklubber ikke kommer med. Det blev drøftet, og der var ikke nogen klar forklaring på dette. Det kan være noget med gamle mailadresser.

Derfor: Indlæg til bladet skal sendes til følgende mail: blad@racefjerkrae.dk

Pkt. 3 Information fra kontoret

Intet aktuelt.

Pkt. 4 Økonomi og regnskaber

På grund af opsigelsen på kontoret er vi aktuelt bagud med vores bogføring. Vi er nødt til at finde en ny måde at håndtere denne opgave på, da den kræver meget tid samtidig med, at der er kommet ny lovgivning, som forudsætter digitalisering.

Derfor holder formand og kasserer den 3. december 2024 møde med et revisionsfirma for at få et tilbud om føring af vores bogholderi og regnskab.

Vi har aktuelt 2 regnskaber – et driftsregnskab og et udstillingsregnskab. Dette skal også forenkles til et regnskab med en mere simpel kontoplan. Det medtages samtidig til mødet med revisionsfirmaet.

Umiddelbart efter mødet bliver der indkaldt til et TEAMS HB-møde med henblik på beslutning af håndtering af vores regnskab fra den 1. januar 2025.

På kontoret arbejdes der med at få afsluttet økonomien i forbindelse med Landsudstillingen.

Pkt. 5 Landsudstillingen 2024

Evaluering:

- **Fungerede fællesplanen med duerne efter hensigten.** Planen fungerede og der kom en flot udstilling ud af det sammen med duerne. Det er dog vigtigt, at alle, der har ansvar i forhold til udstillingens afvikling, har læst og forstået planen, idet det sparer meget tid og mange spørgsmål.
- **Antal anmeldte dyr og hvad giver det anledning til.** Der var igen i år fremgang i antallet af anmeldte dyr. Vi var tæt på 2.800 dyr. Ambitionen må være at komme et pænt stykke over 3.000 dyr til næste år. Vi må også forvente, at vi skal håndtere et vist antal duer, som skal indgå efter vores sædvanlige præmieregler.
- **Opstilling og klargøring, samt udsmykning.** Lørdag med optegning og fremkøring og klargøring af burmateriel gik godt. Mandag var der mange hjælpere, og der blev nået rigtig meget. Tirsdag gik ikke hensigtsmæssigt. Der var for få, og de vidste lige, hvad der skulle foretages. Onsdag var bedre og pyntningen gik rigtig flot med de sædvanlige hjælpere. Torsdag med den sidste klargøring og modtagelse og indsættelse af dyr gik godt i år. Der var langt bedre styr på selve modtagelsen.
- **Bedømmelsens afvikling.** Afviklingen af bedømmelsen gik fint. Dommermapper m.v. fungerede fint. Det er vigtigt, at dommerne bliver færdig med bedømmelsen senest kl. 16, da dannelse af katalog m.v. ellers bliver forsinket og presset, da vi skal være færdig med aflevering til trykning kl. 22.
- **Opdatering af point og dannelsen af kataloget.** Rigtig mange dommere afleverede kontinuerligt pointkort og det medførte, at kontrollen og opdateringen af pointene gik meget fint, og vi var ikke bagud på nogen tidspunkter med dette, men måtte afvente, at de sidste

dommere blev færdige. Der var fra Farverollesklubben spørgsmål til dommerpåsætningen i forhold til indstillingen fra klubben. Dette håndteres særskilt med dommerudvalget.

- **Point- og præmieudregning i forhold til nuværende gruppeinddeling og præmieregler.** Samspillet mellem præmieudregningsfunktionen og funktionen til tildeling af præmier fungerede ikke hensigtsmæssigt, hverken med kommunikationen eller samarbejdet om denne opgave. Det skal være bedre til næste år og måske bare være en funktion.
- **Æres- og Kåringspræmier herunder art og antal.** Der var en drøftelse af dette og sammenholdt med den nuværende gruppeinddeling. Der var ikke lige stor indsigt i dette område, hvorfor vi på et senere HB-møde vil tage en grundig drøftelse af emnet og vurdere om der er behov for justeringer.
- **Besøgende på udstillingen – fik de den rette service og havde de adgang til den ønskede information.** Der var i år 1.015 betalende besøgende og det er 200 flere end sidste år. Der var enighed om, at vi kan yde bedre information og service til vores besøgende, og det vil komme til at indgå i næste års planlægning og afvikling af udstillingen.
- **Får vi gjort brug af vores dommere til at forklare både udstillere og publikum om de udstillede dyr.** Der var enighed om, at vi kan bruge vores dommere bedre, så de er til rådighed for både udstillere og besøgende på bestemte tider. Det vil indgå i næste års planlægning.
- **Danmarksmestre, Best ind Show og præmieuddeling. Foregik det hensigtsmæssigt.** Disse begivenheder er meget populære og foregik på meget fin vis. Vi må dog konstatere, at der kommer så mange, at det kniber med pladsen i den nuværende opstilling, ligesom lyden ikke er god nok. Det må vi prøve at tage med i næste års planlægning.
- **Afslutning på udstillingen og nedtagningen af denne.** Der var pænt med folk til denne opgave, selvom lidt flere ville have været hensigtsmæssigt, da det ville have lettet den fysiske belastning. Der var ret meget støv fra strøelsen i hallen, men da ventilationen blev tændt, blev problemet afhjulpet. Vi var færdige i god tid, og meget materiel blev kørt på plads allerede søndag aften.
- **Endelig oprydning om mandagen og pakning af materiel.** Gik efter planen og vi var færdige kl. 12.
- **Kommunikationen før under og efter udstillingen – vi skal drøfte om vi kan gøre noget anderledes og bedre.** Dette kan vi gøre bedre, og vil blive en del af projektet ”Kommunikation”, som omtales under pkt. 8.
- **Økonomi, herunder antal besøgende.** Som nævnte ovenfor var der 1.015 besøgende, men der er endnu ikke overblik over økonomien.
- **Konkurrencen (Sieger Ring) hos de store brune Italienerne.**
 - o Hvordan gik konkurrencen.
 - o Hvad kan vi lære af dette indslag
 - o Hvad gør i forhold til 2025 (Tværstribet Plymouth Rock i både store og dværg er allerede i forslag)

- Denne konkurrence forløb fint. Det er en super god ide og et fint tiltag fra en gruppe gode medlemmer, som Hovedbestyrelsen bakker fuldt op om. Der var bare for få, der kendte til konkurrencen og hvad den gik ud. Det vil der blive rettet op på til næste år, hvor det drejer sig om tværstribet Plymouth Rock i både stor og dværg. Der vil komme mere om dette i vores blad.
- **Eventuelle andre emner.**
- **Kammeratskabsaftenen.** Fandt sted på restaurant Flammen i Herning. Det var en god aften og tak til DRF for at have arrangeret dette.
- **Sjællandstransporten** gik rigtig fint i år. Der var meget bedre styr på det.
- **Styring under Landsudstilling.** Der var i år indført løbende statusmøder i HB under udstillingen. Disse møder fungerede godt og sikrede en bedre afvikling, hvorfor dette mødekoncept vil blive bredt mere ud i 2025, så langt flere med ansvar bliver inddraget.
- **Landsudstilling 2025.** Hovedbestyrelsen har tidligere meldt ud, at vi i 2025 ville gå tilbage til vores tidligere model med aflevering af dyr onsdag, bedømmelse torsdag og åbning fredag, lørdag og søndag. Vi havde igen en grundig drøftelse af dette, og vi konkluderede, at vi vil fastholde modellen fra i år og altså ikke udvide med en dag, idet vi har modtaget en lang række tilkendegivelser om, at det ikke er hensigtsmæssigt med en ekstra åbningsdag og forlængelse af tiden, hvor både dyr og alle andre skal være på udstillingen en ekstra dag med ekstra omkostninger til følge.
- **Derfor bliver Landsudstillingen 2025 med aflevering af dyr torsdag den 23. oktober 2025, bedømmelse fredag den 24. oktober og åbning for publikum den lørdag den 25. og søndag den 26. oktober 2025.**

Pkt. 6 Racefjerkræ

Leder

December: PH, **januar:** PJ, **februar:** Johnny, **marts:** Lars, **april:** Ib, **maj:** Jørgen og **juni:** Willy.

Pkt. 7 Bedømmelsen på Landsudstillingen 2024

- **Hvordan vurderer vi bedømmelsen på Landsudstillingen i forhold til niveau og linje.** Der var en grundig drøftelse af dette punkt, og konklusionen blev, at det vil være hensigtsmæssigt med en form for evaluering af årets bedømmelser med henblik på finde områder/emner, der kunne tages op som mere generelle emner på dommermøder og specialklubmøder m.v. Vi har 2 relevante fora, der i forvejen har dommerarbejdet som fokus. Det er Dommerudvalget og Dommerringens bestyrelse. Det blev aftalt, at formanden for Dommerringen Teddy Jacobsen kontakter Dommerudvalget v/ Lars Moos Hansen, så Dommerudvalget og Dommerringen drøfter, om det er muligt at lave et forslag til evaluering af årets bedømmelse på de kommende Landsudstillinger og en sparringsmodel med dommerne. Forslaget afleveres til Hovedbestyrelsen med henblik på endelige drøftelse på Dommerringens møde i september 2025.

- **Punktet størrelse og vægt – hvordan vurderer vi bedømmelsen i forhold til vejledningen om emnet udsendt før Landsudstillingen.** Dette punkt har været et hovedfokusområde siden Landsudstillingen 2023 og forud for Landsudstillingen 2024 havde Hovedbestyrelsen udsendt en vejledning til håndtering af punktet. Det kunne konstateres, at punktet både hos udstillerne og hos dommerne var taget op. Punktet størrelse og vægt blev i højere grad end tidligere anvendt. Der var blandt mødedeltagerne forskellige holdninger til, om der var gået ”hårdt nok” til værks. Det væsentligste er, at der bliver arbejdet seriøst med punktet, og de reelle forandringer kan ikke forventes på et år. Det vil tage længere tid og i hvert fald op til 3 år og måske lidt længere inden vi er i balance i forhold til standardens vægtangivelser. Det må også konkluderes, at over- og undervægt er udbredt hos rigtig mange racer. Der vil fortsat være behov for fokus på dette område. Ansvar er nu delegeret til specialklubberne og specialdommerne. **HB drøftede og er enige om, at det vil være hensigtsmæssigt, at Dommerudvalget og Dommerringens bestyrelse har dette punkt som fokusområde, og følger udviklingen på området de kommende år.** Der var også en drøftelse af de anførte vægte i standarden. Der var i Hovedbestyrelsen enighed om, at standarden er dynamisk og ikke statisk, hvorfor over tid vil være en udvikling af både de enkelte racer og med tilsvarende tilpasninger af standarden. Det vil også være gældende for racernes størrelse og vægt, men forandringer kan alene ske i en proces, som også medfører forelæggelse for EE-foreningen til godkendelse.

Hovedbestyrelsen vil igen fastslå, som i den udsendte vejledning i oktober 2024 om størrelse og vægt, at det er specialklubberne og dommerne, der har ansvaret for, at de enkelte racer udvikler sig i henhold til standardens angivelser på dette punkt. Dette skal selvfølgelig ske i samspil med avlerne.

Pkt. 8. DFfR's fremtidige kommunikation

På sidste HB-møde talte vi om tiltag til forbedring af foreningen, og kommunikationen var et hovedtema, hvorfor vi allerede nu bør iværksætte et arbejde med henblik på at definere den fremtidige kommunikation i DFfR.

Svend Erik Kjær Laursen har i forlængelse af drøftelser på sidste HB-møde udfærdiget et oplæg til en ny struktur for vores hjemmeside. Oplægget er vedhæftet og vi skal drøfte dette.

Der vedlægges desuden et kommissorium til projektarbejdet med kommunikation til drøftelse.

Der var i HB enighed om, at vi skal have forbedret vores kommunikation på følgende områder:

- Aktivering af sociale medier: Facebook og Instagram
- Modernisering af hjemmesiden
- Forbedring af vores medlemsblad
- Styrkelse af synlighed i pressen.

Der er enighed om at iværksætte et projekt om udvikling af kommunikationskanaler med udgangspunkt i det vedlagte oplæg.

Formand for projektet bliver formand Jørgen Abrahamsen, og der vil blive rakt ud til medlemmer i vores forening, som vi håber, vil være med til dette arbejde. Når disse medlemmer er kendt, vil det blive meldt ud i vores blad.

Pkt. 9. DFfR's udvalg

Nyt fra udvalgene:

- Standardudvalget. Der vil blive holdt møde i januar 2025 om det udstillede nyopdræt på Landsudstillingen.
- Dommerudvalget. Ikke drøftet, da Lars Moos Hansen ikke var til stede.
- Ungdomsudvalget. Dette udvalg er ikke aktivt. Skal vi lave om på det? Vi afventer ungdomstræffet nedenfor.

Ungdomstræf

Teddy Jacoksen har fremsendt et oplæg til et ungdomstræf den 26. april 2025, som han arbejder på sammen med Patrick Jensen. De vil give en orientering og vi skal drøfte, hvordan HB kan støtte op. Teddy og Patrick gennemgik oplægget til Ungdomstræf 2025.

Det er et positivt tiltag, som HB støtter op om også økonomisk. Vi håber, at vores ungdomsmedlemmer vil deltage i dagen. Der kommer nærmere i vores blad.

Pkt. 10. Møder i HB

- **Hvordan skal møderne holdes fremover og med hvilken frekvens og hvor.** Der var en grundig drøftelse af dette. Der er enighed om, at det er væsentligt, at Hovedbestyrelsen mødes jævnligt. Der er enighed om, at det både skal være ved fysiske møder og ved virtuelle møder. Det vil være hensigtsmæssigt med et møde hver måned, og at det skifter mellem fysiske og virtuelle.

Pkt. 11. Guld og Sølvnåle (fortroligt punkt)

Hvis der er indstillet nogle. Ingen indstillet.

Pkt. 12. Bevaringsudvalget

Status på dette udvalg, og hvem blev repræsenteret.

Vi har aktuelt få brev fra Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri – Landbrugs- og Fiskeristyrelsen, som har oplyst, at vores indstilling er fulgt. Det betyder, at Patrick Jensen med Patricia Haynes som suppleant er udpeget som fjerkræs repræsentant i ”Det Rådgivende Bevaringsudvalg for Danske Husdyrgenetiske Ressourcer hos oprindelige danske husdyrracer”. Det er en meget vigtig post, vi er blevet tildelt, og det kan vi være stolte af. Vi vil lave en artikel om dette i vores blad.

Pkt. 13. DFfR's internationale samarbejde

Status på arbejdet i EE og Skandinavien. Intet nyt.

EE-Udstilling i 2025.

- Hvornår skal vi begynde at arbejde med dette emne. Vi starter arbejdet op på det førstkommende HB-møde i 2025.

Pkt. 14. EVT

Der bestilles nye nåle med vores nye logo.

Jørgen Abrahamsen/ref